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   Z historie Vánoc 
 

Češi se v 19. století těšili na příchod Vánoc dlouhé týdny a vůbec jim nevadilo, že peněz je poskrovnu 
a vánoční dárky, které nadělí Ježíšek, budou nejspíše velmi potřebné věci, které by se tak jako tak 
musely koupit. 
Dříve nebyly Vánoce ani tak o dárcích, jako spíše o vzájemné lásce a přátelství, radosti a pocitu sou-
náležitosti v rodině, která se sešla ke společným oslavám pod rodným krovem. Několik dnů před 
Vánocemi napekly hospodyně chléb a uložily ho do ošatek. V bohatších domácnostech daly k 
bochníkům péct také pečlivě upletené, žloutkem potřené a máslem pomaštěné vánočky z bílé mouky, 
rozinek a mandlí. O Štědrém dnu od časného rána praskal v peci a kamnech oheň. Připravovala se 
štědrovečerní večeře. Vařil se hrách, čočka, několik druhů polévek, mezi nimiž nechyběla 
bramboračka a rybí polévka, pekl se kuba z krup a česneku. Mezitím, co se hospodyně snažila v 
kuchyni zabavit děti, přinesl v některých krajích hospodář tajně stromeček a ustrojil ho do 
slavnostního hávu. Jinde se stavěly betlémy. Lidé se od rána postili, aby večer uviděli „zlaté 
prasátko“. S přicházejícím soumrakem děti stále častěji vybíhaly ven, pozorovaly nebe a hlídaly, kdy 
se objeví první hvězdička. S první hvězdou si rodina sedla k slavnostnímu stolu 
prostřenému bílým ubrusem. Večeři zahajovala společná modlitba, 
vzpomínka na uplynulý rok a poděkování Bohu za vše dobré, co 
přinesl, i za to, co vzal. Nejdříve hospodyně postavila na stůl mísu s 
hrachem. Klíček hrachu má podobu kalichu a podle tradice spojoval všechny 
stolovníky v dobrém i zlém. Potom paní domu odebrala z mísy po lžíci pro každé 
z domácích zvířat. Teprve pak si podle vážnosti a stáří nabírali ostatní. Po 
hrachu se podávaly polévky pro sílu, čočka, aby byly peníze, kuba, masitý 
pokrm nebo ryba pro radost. Kosti se dávaly na jeden talíř a po večeři je 
hospodář odnesl ve lněném ubrousku na jabloň. Naposledy se na stole 
objevila vánočka a cukroví. Pila se bílá káva, čaj, nechybělo ani trochu 
piva, vína nebo hlt pálenky pro dobré zažití. Když zazvonil zvoneček, 
přinesl hospodář do místnosti stromeček ověšený jablíčky, sušeným ovocem, cukrovím, kostkami 
cukru zabalenými do barevných papírů, ořechy a řetězy. Na stromečku se zapálily svíčky a všichni 
zpívali koledy. Ty se pak u stromečku zpívaly každý večer, dokud se neodstrojil a Vánoce neskončily. 
Někde však stromeček neznali nebo ho považovali za německý zvyk a po starodávném způsobu 
strojili jesle. O svátku Narození Páně do nich kladli figurku novorozeňátka a přidávali postavičky 
anděla, pastýřů a darovníků. Postavičky tří králů a jejich průvodu se stávaly součástí betlémského 
výjevu až 6. ledna. O Štědrém večeru se po večeři věštilo. Na stůl se postavilo umývadlo a pouštěly se 
v něm lodičky ze skořápek vlašských ořechů. Lilo se olovo. Přes rameno se směrem ke dveřím házela 
bota. Na venkově děvčata třásla bezem. Vdala se tam, odkud se ozval štěkot psa. Vyvrcholením 
štědrovečerních oslav byla půlnoční mše. Lidé se scházeli v kostele, kde vedle oltáře stály jesličky. 
Venku byla zima, sníh a tma. Uvnitř kostela, ohřátého dechem věřících, zářily svíce. Varhany 
doprovázely hlasy zpěváků, ke kterým se postupně všichni přidávali. Tak se o půlnoci Štědrého večera 
narodil v srdcích lidí Kristus. Všichni věřili, že je přítomen na bohoslužbě právě v tom jejich kostele. 
Cítili přítomnost lásky malého dítěte a s nadějí hleděli do nového roku.  
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SLOVO STAROSTKY 
 
Hezký den, vážení spoluobčané, 

      je stále ještě podle kalendáře podzim, ale za dnešní pohled z okna by se nemusela stydět 

ani paní zima. Prošli jsme v minulých dnech velkou zkouškou slušnosti a tolerance právě díky 

mimořádné sněhové nadílce. Jak jsme uspěli? Vyhodnocení nechám na každém z Vás. Díky 

tomu, že jsem v minulých dnech byla v Praze, Plzni a nejčastěji v Přešticích, tak si říkám:      

„ Zlatá naše vesnička!“ 

Proto, když dovolíte, chtěla bych opět poděkovat naší pracovní skupině, a pánům Sinkulemu a 

Hodanovi a šikulkovi Martinovi Šlehoferovi, kteří se nám starají o místní komunikace a 

veřejná prostranství. Pomoci přišel i pan Vacík, kterému za jeho práci také děkuji, právě tak, 

jako Vám všem, kteří jste po starém zvyku vzali do ruky hrabla a košťata a odklidili jste sníh 

v okolí svých obydlí. Bolí nás z toho „celý člověk“, ale u srdce nás hřeje pocit z dobře 

vykonané práce. 

        Mám dluh vůči občanům Horušan, protože soběkurské občany jsem oslovovala v 

souvislosti s úpravou návsi osobním dopisem. Vážení horušanští občané, děkuji Vám za Vaši 

účast ve volbách a za důvěru, které se mně osobně a všem členům našeho nového 

zastupitelstva obce od Vás dostalo. Budu se snažit pracovat co nejlépe pro dobro nás všech. V 

této souvislosti Vás všechny chci informovat, že se jeden zastupitel vzdal mandátu. Byl to pan 

Vladimír Regner ze Soběkur a na jeho místo postoupil pan Dušan Oberdörfer. 

       V pondělí jsme schválili na veřejném zasedání rozpočet na rok 2011. Rovněž jsme 

odsouhlasili cenu vody na příští rok. V Soběkurech stoupne cena 1 m
3 

vody o 0,50 Kč a v 

Horušanech o 0,51 Kč. Stočné zůstává na stejné výši. Je to schváleno za podmínky, že obec 

bude i nadále platit opravy vodovodu a kanalizace a samozřejmě i výměny vodoměrů. V 

souvislosti s přijetím novel zákonů upravujeme vyhlášky o stanovení místních poplatků, které 

jsme zaslali ke konzultaci na pracoviště MV ČR v Plzni. Po jejich odsouhlasení Vás budeme o 

výsledku informovat. 

           V současnosti probíhá výběrové řízení na zhotovitele zkušebních vrtů na pitnou vodu v 

Soběkurech. Zrušila jsem výběrové řízení na zhotovitele kořenové čistírny odpadních vod v 

Horušanech. Po uplynutí lhůty na odvolání vypíšeme nové výběrové řízení. Nevím, asi se 

poptám po Číňanech, protože ceny našich firem jsou, řekla bych slušně až neslušné. Jistě jste 

pochopili, že si dělám legraci, ale důvodem zrušení výběrového řízení byla právě vysoká 

cena.   

            A teď k věci, která se v Soběkurech jistě v současné době probírá: 

Již před volbami jsem informovala naše bývalé zastupitele o tom, že se ozvali zájemci z řad 

našich občanů na pronájem Kulturního domu v Soběkurech. Nepřipadala mi ta doba příliš 

vhodná na řešení této záležitosti. Odsunula jsem její řešení a protože zájem trvá a kritické 

hlasy proti provozovateli také a přiznám se, že některým připomínkám musím dát za pravdu, 

oznámila jsem i současným zastupitelům obce, že v souladu s nájemní smlouvou, dám 

výpověď současnému nájemci a vypíšu nové výběrové řízení na provozovatele KD v 

Soběkurech. Pokud byla kritika ze strany občanů a nebyla vize pro obsazení tohoto místa 

našimi spoluobčany, nebylo vhodné provádět změnu. Teď je i více zájemců, nebo alespoň lidí, 

kteří mají představu, jak by se provozování v našem obecním zařízení dalo vylepšit. Ano, 

vylepšovat je určitě co. Proto oslovuji Vás všechny, kteří byste chtěli provádět lepší služby 

našim občanům, než je tomu dosud, přihlaste se do výběrového řízení na provozování KD. 

Podmínky výběrového řízení najdete v příštích dnech na vývěskách obecního úřadu a na 

webových stránkách obce. 

           A teď už necháme práce, popřejme si, abychom ji měli stále všichni dost, aby nám 

přinášela uspokojení a naplňovala nás. Přeji Vám, abyste se v následujících svátečních dnech 

sešli u zářícího stromečku s Vašimi nejbližšími, které máte rádi a kterým můžete dát to 
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nejcennější, svou přítomnost a lásku. Protože čím více ji rozdáte, tím více se Vám jí vrátí 

zpět. 

          Šťastné a veselé Vaše     Miroslava Vítková, starostka obce 
 
 
 

Slovo místostarosty   
 

Vážení spoluobčané,  
dovolte mi, abych Vás v předvánoční době jako místostarosta  pozdravil.  
Musím přiznat, že jsem Vás za posledních 25 let, co žiji v Soběkurech, zdravil rád a pravidelně.  Že 
tomu bude i způsobem mnou naznačeným, jsem netušil do poslední chvíle prvního veřejného 
zasedání nového zastupitelstva, protože jsem netušil, že budu volen. 
     Můj ,,prohřešek“, dá-li se to tak nazvat, je, tím reaguji na ,,pamflet“, který se mi dostal do rukou, 
že jsem jako soběkurský občan hlasoval pro zástupce z Horušan. Vždy jsem tvrdil a tvrdím, že 
rozdělaná práce se má dokončit a pro budoucí období se musí člověk na jakouko-li funkci připravovat. 
     Již před volbami jsem měl jasný názor, který jsem říkal vždy veřejně. Myslím tím, že starosta a 
místostarosta musí být z obou obcí. Toto jsem rezolutně podporoval na neveřejných zastupitelstvech, 
kdy jsem vyjádřil podporu soběkurskému i horušanskému zástupci. Vždy by to bývalo hlasy 6:5, 
protože jsem pro starostu byl za Soběkury, v opačném případě na místostarostu za Horušany. Všichni 
tak byli seznámeni, že pro oba funkcionáře pouze ze Soběkur jsem nebyl a  ani v budoucnu nebudu. 
     Volba pro mne v konečné fázi také byla překvapením, protože měl námi být volen starosta ze 
Soběkur. Bohužel v okamžiku, kdy již přicházeli lidé na veřejné zasedání, bylo vše jinak a nikdo 
nechtěl dělat místostarostu zástupci z Horušan, což již bylo rezolutně řečeno na neveřejných 
zasedáních zastupitelstva. 
     Na nové funkci nelpím, mám zájem ji dělat dobře. Mám kvalitní civilní povolání a nejsem na platu 
místostarosty závislý, rád přispěji na některé věci. 
     Pokud mě někdo napadá, může za mnou přijít a říci mi to. Nemám s tím problémy. Jinak pamflety 
nečtu, každý má právo vyjádřit svůj názor, pouze na jiném místě. 
     Předvolebních shromáždění stran jsem se nezúčastňoval, nemám na to čas, ani jsem si ho na to 
nevyhradil.  
     Tolik k problematice voleb a povolebních vášní. 
 

Vážení spoluobčané, 
     těším se na osobní kontakt s Vámi, jako posledních 25 let. Rád budu naslouchat co zlepšit, co řešit, 
jak postupovat dál do budoucna. 
     V předvánoční době a v novém roce Vám přeji hodně štěstí, spokojenosti a zdraví. 
 
S pozdravem                                                                     Ing. Zdeněk Baxa, místostarosta   

 

 

Akce 12/2010 
 25. 12. 2010 - Šipkový bál – KD Soběkury- od 20. 00 hod 

 31. 12. 2010 – Silvestr s ohňostrojem – Horušany 
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PodĚkování starostky obce 
 
         Vážení občané, oslovuji Vás ještě jednou, protože se mi dnes dostal do rukou jakýsi plátek 
nějakého neexistujícího Sdružení občanů Soběkur a Horušan. Je to docela úsměvné čtení plné celé 
dlouhé řady nepřesností. Ale jen chvíli. Omlouvám se Vám, že právě v tomto předvánočním čase 
musím reagovat na něco tak stupidního. 
Pravdou je, že dotace od SZIFu máme již na účtu a všichni víte, co jsme za ně vybudovali. V minulém 
zpravodaji jsem se o nich samozřejmě také zmiňovala. Naše obec také stála jako člen Mikroregionu 
Přešticko u zrodu MAS Aktivios a program LEADER jsme na svém veřejném zasedání samozřejmě 
schvalovali. Víte vážení, to jsou tak běžné věci, že mě zaráží, na čem si chce pan Petr Hodan zvyšovat 
svoje ego.Ty dotace jsme nedostali díky němu, jak by to na první pohled mohlo vypadat. Jen  ve své 
skromnosti  jaksi pozapomněl napsat, že právě díky němu jsme  dotaci na autobusové zastávky 
málem nedostali a o tom, co mi to dalo práce se nebudu rozepisovat. Od toho tu jsem, abych pro naší 
obec v rámci možností bojovala. Bylo to i nechutné. 
Výsledek voleb je takový, jaký je. Všechny nás překvapil konečný výsledek, protože každý ví, jaké bylo 
rozvržení sil v zastupitelstvu. Dodnes nevím, proč se Jiří Hodan minutu po 19,00 hodině rozhodl, že 
on kandidovat na starostu nebude. Chápu, že to byl šok pro pana Ing. Petra Hodana, který si přišel 
užít triumf svého syna. Pro mne to byl šok také, protože soběkurští kromě toho, že chtěli vládnout a 
to je ten výraz, který přesně k jejich postoji patří, neměli připraveného vůbec nic. Je mi divné, že ani 
paní Staňková, která má takové letité zkušenosti, svým kolegům neřekla a nepřipravila je na to, co 
musí být připravené na ustavující zasedání zastupitelstva obce. Přítomní občané si nemohli 
nevšimnout, že složení výborů a komisí, které jsem měla připravené, jsem musela v průběhu 
ustavujícího zasedání předělávat proto, aby bylo vyhověno soběkurské straně prezentované Jiřím 
Hodanem. My jsme přišli jak na pracovní zasedání, tak na zasedání, které se konalo právě kvůli 
nepřipravenosti soběkurských, hodinu před ustavujícím zasedáním, řádně připraveni. Pan Jiří Hodan 
nevěděl vůbec co může chtít a výsledek, o kterém si myslím že není tak špatný, je možným 
kompromisem. 
 Možná že víte, že se v minulých letech v naší obci hodně udělalo. Hodně si dovoluji napsat při 
porovnávání naší obce s okolím. Za vše, co bylo v minulosti vykonáno si naši dříve narození občané 
zaslouží od nás úctu a veliké poděkování. Dne 5. 11. 2010 měla významné životní jubileum paní 
Křížková, sousedka pana Ing. Baxy.  Protože díky kritikům z Kulturního domu u Strejců nebude chtít v 
Soběkurech za chvíli nikdo nic dělat, byla jsem paní Křížkové popřát já. Vracela jsem se narychlo z 
Plzně, kde jsem podepisovala dotaci od Krajského úřadu Plzeňského kraje a opravdu nechtěně jsem 
zapomněla vzít ke gratulaci kroniku. Tak nejprve jsem tam byla popřát 5. 11. 2010 a potom jsem tam 
s kronikou jela po ustavujícím zasedání zastupitelstva obce, 9. 11. 2010. U Baxů jsem nebyla již 
přibližně 17 let. Za můj život jsem u nich byla jen jednou. Tak nikoho Karle  nepodezírej. Možná že by 
bylo dobré se zamyslet, proč je pan Ing. Baxa váženou osobou ve vsi na rozdíl od jiných. Co říkáš? 
Možná že by bylo dobré ve vsi také něco kromě rejpání udělat. Až něco dokážeš, tak přijď kritizovat. 
Zatím jsi kromě skandalizování lidí, kteří pro obec poctivě léta dělají, nic jiného nedokázal.  
Já jsem zvyklá dělat a ne o práci mluvit. Pokud budete mít podnětné nápady, nebráním se jim. Proč 
nepřijdete na veřejné zasedání zastupitelstva a neřeknete tam svoji kritiku? Bojíte se, že dostanete 
odpověď a nebudete tak moci šířit dál svoje smyšlenky? 
Podívejte se vy všichni v neexistujícím sdružení, jsem ochotna respektovat vás a vaše názory, pokud 
budou přínosem pro tuto obec. Těším se na váš přínos obci, protože tu máme takový dobrý zvyk, že 
každé zájmové seskupení pro naše občany něco dělá. Pokud budete organizovat přínosnou činnost v 
naší obci, přispějeme  vám  nemalou částku, jako všem ostatním. Nebudete muset prosit o 
sponzorské dary. Jinak vám sděluji, že tato moje odpověď na váš pamflet je pro mne ztrátou času a 
jsem připravena s vámi komunikovat na úplně jiné úrovni. 
Jestli ale budete napadat, ať už písemné, nebo slovně, třeba telefonováním v noci po návratu z 
hospody, slušné lidi, tak to budeme řešit jiným způsobem. 
Občané v naší obci si zaslouží klid a pohodu a já za ni budu bojovat všemi dostupnými prostředky.  
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Kdybyste pánové měli čisté úmysly, tak jste se mohli klidně zeptat, kdo může do Zpravodaje přispívat 
a určitě bychom vám poskytli prostor pro váš názor. To jste ovšem neudělali. Tak si svoje invektivy 
odpusťte.  
 A ještě - že by bývalý místostarosta obce byl Ing.?  A ještě k tomu projektant? To mi tedy zatajil. 
Pozorní čtenáři si jistě všimli, že moje a jeho údaje byly odlišné, ale moje byly správné.On má totiž 
svoji pravdu, to jste jistě poznali. 
        A na závěr: pro koho je moje poděkování? Děkuji všem, kteří mají odlišný názor než mám já a 
jsou ochotni slušně komunikovat v zájmu naší obce. Odlišných názorů jsem si vždy vážila, protože mi 
pomáhaly a pomáhají při rozhodování o tom, jestli mám opravdu správný názor. V tom případě pak 
mám ve zvyku si za svým názorem tvrdě stát. Budu ráda, když se mnou v zájmu dobré věci nebudete 
ve všem souhlasit, ale očekávám, že budete schopni, tak jako já, přiznat, které řešení je pro obec lepší 
a z jakého důvodu. Pak nám to spolu bude určitě klapat. Já váš lepší názor budu určitě respektovat. 
To veřejně slibuji. Ale nepleťte si odlišný názor se lží nebo podrazem, tam tedy tolerantní nejsem a 
být neumím. 
Přeji Vám všem hodně lásky, protože ten kdo má lásku a porozumnění doma, nemá potřebu se 
předvádět na veřejnosti a kohokoli napadat. Máme u nás jedno přirovnání: "Podle sebe soudím tebe" 
a já Vám přeji a sobě také, abychom od sebe mohli očekávat jen samé hezké věci. Bude se nám spolu 
žít mnohem lépe. Věřte tomu, že to není pohádka, chce to jen chtít. 
 
                                                                         Miroslava Vítková, starostka obce 

        

           

 

 jubilea našich obČanŮ 
 

Soběkury       Horušany 

6. 1.  Dědičová Emilie 70 let    16. 1.  Polívková Marie 85 let 

3. 2.  Krs Josef  85 let    27. 2.  Soukupová Miluše 65 let 

        1. 3.  Štolcpartová Hana 70 let 

        19. 3.  Liskovský Josef  60 let 

 

 

               Narozené dĚti 
                David Regner ze Soběkur

  měřil 50 cm, vážil 3700 g
                narodil se:  6. 10. 2010 
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PŘedbĚŽný seznam akcí na rok 2011 
(nejedná se o všechny akce roku 2011) 

 

Soběkury       Horušany 

15. 1. 2011 – Hasičský bál (KD)     22. 1. 2011 – Myslivecký ples 

5. 3. 2011 – Masopust      29. 1. 2011 - Zabijačka 

26. 3. 2011 – Dětský bál (KD)     5. 2. 2011 – Ples – sdružení občanů 

9. 4. 2011 – Setkání s důchodci     5. 3. 2011 – Dětský bál – ČSČK 

        2. 4. 2011 – Setkání s důchodci 

 
 

Fotky z Prací 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
9/2010-Opravené zdi u hřbitova         9/2010 příprava místnosti starého OÚ (pro Soběbaby)    9-10/2010 Kanalizace v Horušanech 
 

Fotky z akcí 

 
   

 

 

 

 

 

 

 

 
  6. 11. 2010 – Vítání občánků ze Soběkur a Horušan-Přeštice            12. 12. 2010 Zpívání u Vánočního stromu 

 

 

 

 

 

 
 

3. 12. 2010 – Vánoční malování v knihovně Soběkury                                       11. 12. 2010 – Mikulášská besídka v KD v Soběkurech 

Noviny připravila: Lenka Fejtlová 


